
,,Sokkal több, mint verseny” - 
Interjú Prof. Dr. Czibere Ibolyával, 

Dr. Molnár Évával és Loncsák 
Noémivel az OTDK lényegéről és a 

debreceni szervezésről 
 

Az OTDK társadalmi és tudományos szerepéről, továbbá az idei rendező intézményről, a 

Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Karáról beszélgettünk a 36. OTDK 

Társadalomtudományi Szekciójának főszervezőivel, Prof. Dr. Czibere Ibolya ügyvezető 

elnökkel, Dr. Molnár Éva ügyvezető titkárral és Loncsák Noémi szervező titkárral. 

 

Mi az OTDK? Hogyan néz ki pontosan ez a rendezvény? 

Loncsák Noémi: Az OTDK vándorkonferenciaként működik, kétévente más-más város 

kapja meg a rendezés jogát. Az idén a Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Kara 

rendezi a versenyt, közelebbről a Szociológiai és Szociálpolitikai Tanszék munkatársai 

felelősek az előkészítésért és a lebonyolításért.  

Czibere Ibolya: A diákok már a felkészülési szakaszban is nagyon komoly munkát 

fektetnek be a dolgozat elkészítésébe. Ha nem is jutnak el oda, hogy díjat nyerjenek, 

a versenyző hallgatói közösség tagjává válni számukra nagy büszkeség, hiszen az 

OTDK-n az ország legkiválóbb hallgatóival versenyezhetnek. 

Molnár Éva: A hallgatók ismertetik tudományos kutatásukat egy írásbeli dolgozat 

formájában, majd a tavaszi fordulón szóban mutatják be az eredményeiket. A 

pályamunkák egymással versenyeznek a helyezésekért. Ugyanakkor ez sokkal több, 

mint verseny, mert megjelenési lehetőség is a hallgatók számára ugyanúgy, mint egy 

konferencián. Nemcsak azok a nyertesei az OTDK-nak, akik a versenyt megnyerik, 

hanem minden hallgató, mert visszajelzéseket kapnak, megismertetik más egyetemi 

műhelyek oktatóival és hallgatóival a saját eredményeiket, beleláthatnak mások 

tudományos munkájába. 

 

Miért fontos ez a rendezvény a társadalmunk számára? 

 

C. I.: Bár a társadalmi változások nem olyan gyorsak, hirtelen kiugróak, mint például 

a technológiaiak, úgy látom, hogy a hallgatók érdeklődése, a tudományos kérdések, 

amelyeket megfogalmaznak, kétévente számottevő változásokat is mutatnak. 

Ugyanis a hallgatók érdeklődése, megközelítésmódja változik dinamikusan. 



L. N.: Az OTDK küldetése az utánpótlás nevelése. Összesen 12 tudományterület 

versenyez a Társadalomtudományi Szekcióban: egészségszociológia és 

egészségpolitika, esztétika, filozófia, szociológia,  kommunikáció- és médiaismeretek, 

filmtudomány, vallás- és hittudomány, művelődés- és kultúraelmélet, kulturális és 

szociálantropológia, szociális munka és szociálpolitika, nemzetközi tanulmányok, és 

politikatudomány. Lehetőséget adunk a fiatalabbaknak, hogy betekintsenek a 

tudományos munkába: milyen egy jól kivitelezett prezentáció, melyek azok a témák, 

területek, amelyek mostanában foglalkoztatnak egy társadalomtudóst.  

M. É: Ez nemcsak verseny, hanem közösség is. A hallgatók összekapcsolódnak 

egymással, akár életre szóló barátságok is születhetnek. Szakmai kapcsolatokat 

alapozhatnak meg egymással, mentorokat szerezhetnek, inspirálódhatnak mások 

kutatásaiból és ők is inspirálhatnak másokat. Tehát számos pozitív hozadéka van még 

a versenyen kívül is. 

 

Manapság mennyire fontos az, hogy a fiatalok otthon legyenek a tudomány 

világában, illetve mennyire elérhető ez a verseny számukra? 

M. É.: Minden tudományterületen nagy szükség van arra, hogy a fiatal nemzedék új 

nézőpontból közelítsen meg bizonyos társadalmi kérdéseket és új szempontok 

alapján vizsgálja meg ezeket. 

C. I.: A diákok nagyon érzékenyek bizonyos társadalmi közegben bizonyos társadalmi 

jelenségekre, illetve helyzetek értelmezésére. A társadalomtudományi területen az a 

legcsodálatosabb, hogy maga a tárgy, a társadalom is változik, s ez mindig kérdéseket 

indukál, így új kutatási eredmények keletkeznek. Az OTDK azért izgalmas, mert itt a 

kutatási kérdések a hallgatók gondolkodásának köszönhetőek, a társadalom iránti 

kíváncsiságukat fogalmazzák meg rajtuk keresztül. 

L. N.: A generációváltás szempontjából fontos elem, hogy a középiskolások is 

kapjanak lehetőséget betekinteni a kutatási folyamatokba, a tudományos versenybe, 

ezáltal motivációt nyerjenek. Így válhat a tudományos pálya vonzó életformává az ő 

palettájukon is. 

 

Az OTDK-n való részvétel milyen előrelépést jelenthet a tudományos életben? 

C. I.: A kutatóvá válás egyik alapja, hogy a hallgatók OTDK versenyeken vesznek 

részt. Az egyetemek és a kutatók számára is olyan seregszemle, amellyel lemérhetik 

munkájuk sikerét. A legkiválóbb hallgatók tervbe veszik továbblépésüket a doktori 

programokba. Az OTDK tehát utat nyit a kutatóvá válás felé. Ebben az értelemben 

fontos mérföldköve lehet a munkaerőpiaci karriernek és a tudományos életpályának. 



M. É.: Jelenthet előrelépést a tudományos életben az OTDK-n való részvétel, hiszen 

a hallgatók visszajelzést kapnak a saját tudományos tevékenységükről. A bírálóktól 

és a zsűritől tanácsot, iránymutatást kapnak, hogy merre és hogyan érdemes 

továbbindulni a kutatásaikkal. 

Milyen "rejtett pozitívumai" lehetnek a versenyen való részvételnek? 

L. N.: A versenyzők számára az OTDK lehetőség arra, hogy kimozdulva saját 

egyetemük és tudományos műhelyeik komfortjából új szemszögből mérjék fel mások 

kutatásain keresztül a körülöttük lévő világot. Beszélgetnek egymással, részt vesznek 

a szabadidős és kulturális programokon, s ennek során az egyetemi élet egy nagyon 

színes-szagos, kézzelfogható részével találkoznak. Messze mást tapasztalnak, mint 

amit a tanórákon, a saját oktatási intézményeikben átélnek.  

C. I.: A verseny visszajelzést ad az oktatóknak, témavezetőknek, mestertanároknak, 

mentoroknak arról, hogy a munkájuk eredménye egy másik ember, a hallgató sikere 

is. A jövőbeli tudomány és tudományos élet fejlesztéséhez komoly hozzájárulást 

adnak azzal, hogy a mostani fiatalok kutatásait sikeresen menedzselik, támogatják. 

 

Hogyan hathat az OTDK-s részvétel a diplomaszerzés utáni életre a kutatói pályán 

kívül?  

M. É.: Az OTDK-ra a legtehetségesebb, legszorgalmasabb, legrátermettebb hallgatók 

jelentkeznek. Ez nem egy kötelező vállalás a hallgatók részéről, hanem ők vállalják a 

kötelező egyetemi feladataik mellett.  

C. I.: Az OTDK mindig is elkötelezetten próbált kapcsolatokat építeni a magas 

presztízsű munkahelyekkel. Ez a kapcsolat azért fontos, hogy a hallgatók számára ez 

a kiválósági megmérettetés egyben belépési lehetőséget is jelenthessen a munka 

világába. Ez most már érzékelhetően nagyon pozitív irányba fejlődött: a munkáltatók 

egy jó része már ismeri ezt a versenyt. Sőt,  tudatos stratégiájuk, hogy a motivált 

hallgatókat (akik nem feltétlenül csak az első, második helyezettek, hanem akik már 

részt vettek ilyen versenyen) megpróbálja a munkatársai vagy gyakornokai közé 

felvenni. Ők azok, akikre a munkáltató a saját jövőjét is építheti. 

 

Miért Debrecent választották helyszínül a 36. OTDK Társadalomtudományi 

Szekciójának megrendezésére? 

L. N.: A városi intézményeknek és képzőhelyeknek, kulturális intézményeknek fontos 

megjelenési lehetőség az OTDK. Ideérkezik körülbelül 360 versenyző, zsűritag, és a 

tudományos szakma elismert képviselői. Ez így olyan platform és megjelenési fórum, 

amelyre a városi intézmények is számítanak. Az Egyetem téri campus kiváló helyszín 

a rendezvény számára. Itt elérhető közelségben van a Nagyerdei Étterem, 



rendelkezünk kollégiumokkal és kollégiumi férőhelyekkel, hogy tudjuk biztosítani az 

megjelenőknek a szállási, illetve az étkezési lehetőségeket.  

Témavezetőként Czibere Ibolya számos hallgatót készített fel úgy, hogy sikerült 

helyezést elérniük a korábbi években. Tavaly Mestertanár Aranyérmet szerzett. 

Milyen érzés ebben az évben ügyvezető elnökként szervezni a konferenciát? 

C. I.: Nagyon nagy megtiszteltetés egy ilyen nagy múltú verseny menedzserének 

lenni. Mondhatom a kollégáim nevében is, hihetetlen büszkeség, hogy azokkal 

dolgozhatok most együtt a szervezésben, akik korábban éppen az én 

témavezetettjeim és győzteseim voltak. Ez nagyon sikeres és különleges 

együttműködés. Egyértelmű, hogy minden oktató életében fontos visszajelzést ad az 

OTDK. Ezek az eredmények nagyon sokat befolyásolják a hallgatókat, bátorítják őket 

arra, hogy ha egy témavezetőnél már előttük is voltak sikeresek, akkor ők is 

belevágjanak a versenybe. Bíznak abban, hogy ők is kapnak olyan támogatást, amivel 

ők is sikeressé válhatnak.  

 

Milyen egyéb programokra számíthatnak a résztvevők a konferencia ideje alatt? 

L. N.: A MODEM-ben megrendezésre kerül egy kortárs képzőművészeti foglalkozás, 

de elmehetnek a Déri Múzeum kiállításaira is. Nem akarok minden meglepetést 

lelőni, a Nagyerdei Víztoronyban például populáris zenei koncert lesz, ami szintén 

séta távolságban van. 
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